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نگــــره
دیاکو حسینی: 

قطعنامه بیشتر جنبه سیاسی دارد
   قطعنامه درهای دیپلماسی را نمی بندد

آرمان ملی: کلاب 
موضوع  با  هـاوس 
قطعنامه شورای حکام؛ 
سرنوشت برجام چه 
خواهد شد با حضور کارشناسان و اساتید 
حوزه سیاست خارجی و روابط بین الملل 
برگزار شد. در این نشست مجازی دیاکو 
حسینی در تحلیل قطعنامه شورای 
حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی 
علیه ایران گفت: دورانی که ترامپ 
ایالات متحده امکان اجماع سازی 
علیه ایران را نداشت سپری شد چرا 
که در آن دوره خیلی نگران این نوع 
از اجماع سازی های آمریکا نبودیم به 
این دلیل که اختلافات اروپا و آمریکا 
بسیار عمیق بود و توانایی دیپلماتیک 
بدنه دولت ترامپ بسیار ضعیف بود. در 
همان مقطع زمانی در وزارت خارجه 
ایران افرادی بودند که شناخت بالایی 
از محیط بین المللی از داخل آمریکا را 
داشتند و مجموع این شرایط کمک 
می کرد که شکل گیری اجماع علیه 
ایران بسیار دشوار شود. قطعنامه جدید 
نشان داد که فضای گذشته تغییر کرده 
است و در این راستا دولت بایدن نشان 
داد که امکان اجماع سازی علیه ایران 
را منهای چین و روسیه دارد. دولت 
بایدن همچنین توانسته تصویر آمریکا 
را به عنوان کشوری که علاقه مند به 
احیای برجام است در جهان جا بیندازد 
و اشتیاق به احیای این توافق را بازنمایی 
کند و در این شرایط بسیار دشوار 
خواهد بود که در نبرد رسانه ای بتوانیم 

تقصیر را گردن آمریکا بیندازیم. 
 قطعنامه لحن تندی ندارد

حسینی با اشاره به اینکه قطعنامه 
شورای حکام علیه ایران لحن تندی 
ندارد و بیشتر جنبه سیاسی داشته 
گفت: از همین جهت این قطعنامه 
درهای دیپلماسی را نمی بندد و آسیب 
چندان بزرگی به مذاکرات وارد نکرده اما 
یک اثر سیاسی و روانی منفی را بر فضای 
دنیا خواهد داشت. ایران ناگزیر بوده تا 
واکنشی به این قطعنامه نشان دهد اگر 
زیرکی به خرج ندهیم می توانیم وارد 
مارپیچ تنش بیشتر شویم و حتی جلسه 
بعدی شورای حکام زمینه ای برای 
ارجاع پرونده ایران به شورای امنیت 
شود چرا که همین موضوع می تواند 
دستاویزی برای مکانیسم ماشه یا اسنپ 
بک باشد؛ جایی که روسیه و چین حق 
وتو ندارند. وی در پایان گفت: تمام این 
روند می تواند سه الی چهار ماه به طول 
بینجامد که در این فرصت نیازمند اتخاذ 
تصمیم سیاسی هستیم. می دانیم که 
در توافق ضعیف احتمالی اگر موفق به 
تصویب شود خبری از تضمین ها، خروج 
سپاه پاسداران از لیست تروریستی و 
غیره نیست. توافقی که می توانست 
زودتر به دست  آید و اسیر گذشت زمان 
و پیامدهای ناشی از تحولات بین المللی 
بسیار  برجام  جایگزین های  نشود. 
جایگزین های بدی خواهند بود و باید 
بپذیریم که امکان رسیدن به تمامی 
خواسته ها وجود ندارد همان طور که 
آمریکا نیز امکان رسیدن به تمامی 
خواسته ها را نداشته  است. در نهایت 
همه طرف ها باید بپذیرند که احیای 
بود،  راه ممکن خواهد  تنها  برجام 
توافقی که باید همچنان برای تقویت 

آن گفت وگوها ادامه یابد. 

ویـــژه
 گزینه های بایدن در قبال 

ایران تمام شده است
در  سی ان ان  شبکه  ملی:  آرمان 
گزارشی با اشاره به اینکه توقف مذاکرات 
خطرناکی  تبعات  منطقه  برای  وین 
به همراه دارد، تاکید کرد: گزینه های 
رئیس جمهور بایدن درقبال ایران تمام 
شده است. به گزارش ایسنا، شبکه خبری 
سی ان ان در گزارش خود بدون اشاره به 
ماهیت صرفا صلح آمیز برنامه هسته ای 
کشورمان به بررسی وضعیت کنونی 
پیرامون پیشرفت های هسته ای و اقدامات 
اخیر ایران در این زمینه پرداخت و مدعی 
بر سر  تنش های طولانی مدت  شد: 
توانایی های هسته ای جمهوری اسلامی 
ممکن است در این روزها به نقطه ای 
بی بازگشت رسیده باشد و خاورمیانه 
ناشناخته ای  موقعیت  سمت  به  را 
سوق دهد. سی ان ان ادامه داد: تهران 
غنی سازی اورانیوم را با سرعتی افزایش 
داده است که از زمان امضای هسته ای 
توافق تاریخی در سال ۲۰۱۵ )برجام( 
که باعث شد ایران غنی سازی اورانیوم 
را در ازای لغو تحریم ها محدود کند، 
مشاهده نشده است. توافقی که دونالد 
ایالات  ترامپ، رئیس جمهور پیشین 
متحده در سال ۲۰۱۸ به طور یک جانبه 

از آن خارج شد.

آرمان ملی - حمید شجاعی: دولت سیزدهم با شعارهای 
اقتصادی آغاز به کار  کرد و جامعه نیز منتظر بود که ببیند با وجود 
وعده های دولت برای حل مشکلات اقتصادی و معیشتی و حضور 
چهره های اقتصادی که هر کدام برای خود سودای ریاست جمهوری 
داشته اند؛ دولت چه عملکردی به ویژه در حوزه اقتصادی از خود 
به جای خواهد گذاشت. با این حال هر چه که از خرداد ۱4۰۰ 
فاصله گرفتیم و رو به جلو آمدیم حداقل در شش تا نه ماه نخست 
عملکرد دولت این نکته بیش از پیش مشخص شد که باورها به حل 
مشکلات معیشتی جامعه آنقدر ها هم نباید خوشبیانه می بود. چرا 
که از طرفی بحث تحریم ها و معلوم نبودن تکلیف مذاکرات احیای 
برجام و از طرف دیگر برخی عملکردها نشان داد که برخی کارکردها 
مبتنی بر وعده های داده شده نیست و دولت نتوانسته آنطور که باید 
در حوزه اقتصادی برنامه مدونی برای حل مسائل و مشکلات ارائه 
کند.  شاید همین مساله نیز بود که امروز نه تنها منتقدان ؛ بلکه 
خودی ها و حامیان نیز لب به انتقاد گشوده اند. البته این نکته نیز باید 
در نظر گرفته شود که عملکرد دولت را هم باید با توجه به شرایط 
و موقعیت به نقد و بررسی نشست. چرا که اگر نبود مساله تحریم 
و دولت در مساله صادرات و تجارت خارجی با تحریم مواجه نبود 
امروز وضعیت اقتصادی جامعه به گونه دیگری بود. با این حال دولت 
می تواند با یاری گرفتن از نخبگان، صاحبنظران و حتی دولتمردان 
سابق مشکلات فعلی را چاره کند و راهکارهای مختلفی را برای 

برون رفت از این شرایط بیابد. 
 شکستن حباب یکپارچگی

اسفند 9۸ انتخابات مجلس و یکدست شدن کرسی های خانه 
ملت شادی مضاعفی را راهی اردوگاه اصولگرایان کرد و این پروسه 
شادبودن در جریان انتخابات ۱4۰۰ تکمیل شد و به اوج خود رسید؛ 
اما این کوبیدن بر طبل شادانه چندان عمر زیادی نداشت و گرچه 
عشق آسان نمود اول ولی طولی نکشید. مجلس اولین حامیانی 
بودند که به صف منتقدان نقل مکان کردند. همان زمان بود که 
صدای طرفداران  دولت درباره برخی انتصاب ها درآمد و بعد از آن 
به ترتیب سریال انتقادها شروع شد تا آنجا که سعید جلیلی هم به 
این صف ملحق شد و کسی که یک سال پیش به نفع ابراهیم رئیسی 
عطای ریاست جمهوری را به لقایش بخشید و از گردونه رقابت 
انصراف داد امروز پرچم نقد در آسمان دولت سایه تکان می دهد. این 
در حالی است که با اجرای سیاست جراحی اقتصادی هم انتقادهایی 
به رویکرد اخیر اقتصادی دولت وارد شده و برخی از اقتصاددانان 
و صاحبنظران این نوع عملکرد دولت را بدون حل و فصل مسائل 
بین المللی مخصوصا چندان موفقیت آمیز قلمداد نمی کنند که باید 

دید دولت در این خصوص چه اقداماتی صورت خواهد داد. 
 از نقد تا کمک به دولت

شاید اگر تا چند ماه پیش در خصوص مسائل و مشکلات 
اقتصادی صحبت می شد همه نگاه ها به سمت و سوی دولت حسن 

روحانی و عملکردهایش می رفت اما امروز اگر هم دولت و حامیان 
روحانی و مردانش را از مقصرین اصلی شرایط اقتصادی عنوان 
می کنند اما نگاهی هم به عملکرد دولت نیز دارند. این در حالی است 
که اگر نیم نگاهی به نوع رویکرد رئیس جمهور پیشین و مردانش از 
سال گذشته تا کنون داشته باشیم به وضوح می بینیم که روحانی و 
وزرایش در عین نقد به وضع موجود بر لزوم حمایت از دولت تاکید 
داشته اند. چنانکه روحانی اخیراً نیز در جلسه ای با اعضای کابینه اش 
بر رفع تحریم ها و حل مشکلات تأکید کرد و ضمن آن پالس 
همکاری نیز برای دولت فرستاد و گفت: »نیاز امروز کشور گشایش 
اقتصادی، رفع عزتمندانه تحریم ها و رفع برخی تنگناهای اقتصادی 
و ایجاد سرمایه گذاری های داخلی و خارجی است. این ضرورت باید 
مورد توجه همه دغدغه مندان نظام قرار گیرد. رفع عزتمندانه تحریم 
در مذاکرات مؤثر از اولویت های ایجاد گشایش اقتصادی است. همه 
ما فارغ از سلایق و دیدگاه های سیاسی و اختلاف نظرهای احتمالی 
موظفیم که به دولت سیزدهم کمک کنیم. مردم نیز همین انتظار 
را از ما دارند. از این منظر دولت دوازدهم کمک به دستگاه اجرایی 
برای رفع مشکلات را وظیفه خود می داند.« البته این فقط روحانی 
نبوده که در خصوص وضعیت فعلی و لزوم کمک به دولت صحبت 
کرده بلکه محمود واعظی؛ رئیس دفتر رئیس جمهور پیشین نیز به 
اظهار نظر در این خصوص پرداخته اند. چنانکه واعظی در خصوص 
اقدامات اقتصادی اخیر دولت گفته »هر قدر بگوییم که نمی خواهیم 
وضعیت کشور را به تحریم گره بزنیم، وقتی قیمت ارز بالا برود، 
خودبه خود گره خواهد خورد.« علی ربیعی سخنگوی دولت قبل نیز 
گفته؛ »بدون تردید همه از تلاش های دولت برای احقاق حق مردم 
در دستیابی به منافع اقتصادی در فضای بین الملل و عقب راندن 
تحریم گران استقبال می کنند و حمایت همه گروه هایی که تا دیروز 
متهم ماجرا بودند را نیز خواهند داشت.« با این حال آنچه مسلم 
است اینکه تفاوت روحانی و مردانش با سایر انتقادات را می توان در 
جنس نقد آنها دید.  در هر حال آنچه کمتر کسی انتظار آن را داشت 
دست یاری بود که از سوی دولت روحانی و کابینه اش به سمت 
دولت دراز شود، اما این اتفاق در جریان انتقادات شخص روحانی 
و ربیعی کاملًا مشهود است. این موضوع را می توان در این جمله 
حسن روحانی درباره مذاکرات مشاهده کرد؛ او می گوید: »همه ما 
فارغ از سلایق و دیدگاه های سیاسی و اختلاف نظرهای احتمالی 
موظفیم که به دولت سیزدهم کمک کنیم. مردم نیز همین انتظار 
را از ما دارند.  از همین رو اگر بخواهیم به موضوع نگاه کنیم ؛ دولت 
دوازدهم و مردان آن کمک به دستگاه اجرایی برای رفع مشکلات را 
وظیفه خود می دانند. البته نگفته پیداست که در این راستا باید به 
نکته مهمی نیز توجه کرد و آن اینکه هرچند اهالی دولت دوازدهم 
پالس هایی برای کمک و یاری رساندن به دولت نشان  داده؛ اما هنوز 
از سوی دولت چراغ سبزی روشن نشده و آنطور که از ظواهر امر 
پیداست بعید است که این دولت به این زودی ها دست یاری دولت 

دوازدهمی ها را قبول کند. 

آرمان ملی : یک پایگاه خبری ادعا کرد که دولت آرژانتین یک 
هواپیمای ماهان ایر را که در اجاره ونزوئلا قرار دارد، توقیف کرده است. 
ایسنا به نقل از پایگاه خبری سیمپل فلایینگ نوشت، دولت آرژانتین 
یک بوئینگ ۷4۷ متعلق به خطوط هوایی ماهان ایر را که در اجاره 
شرکت دولتی کونویاسا ونزوئلا قرار داشته در فرودگاه بوئنوس آیرس 
توقیف کرده است. بنابر این گزارش، در این هواپیمای باری که تحت 
تحریم آمریکاست، هفت خدمه ایرانی و 9 خدمه ونزوئلایی حضور 
داشته اند که همه آنها هم اکنون در آرژانتین به سر می برند و به دلیل 
توقیف گذرنامه هایشان نتوانسته اند به ونزوئلا بازگردند. گفته می شود 
که شرکت کونویاسا دو هواپیمای بوئینگ ۷4۷ دیگر متعلق به ماهان 
ایر را در اجاره دارد.  همچنین پایگاه خبری لاپنزا دلارا در گزارشی با 
اشاره به اینکه این هواپیما از مبدأ مکزیک در پرواز بوده است، مدعی 
شد که  این هواپیما هنگام فرود در فرودگاه بوئنوس آیرس قصد 
سوختگیری داشته است. به گزارش لاپنزا دلارا، هواپیمای توقیف 
شده در بوئنوس آیرس حامل قطعات خودرو برای یک شرکت 
خودروسازی بوده و در چند مرحله بازرسی محموله مشکوکی در 

آن کشف نشده است.  
 هواپیما مالکیت ایران را ندارد

درپی انتشار خبری درباره توقیف هواپیمای ماهان ایر با پرچم 
ونزوئلا، رئیس سازمان هواپیمایی کشوری اعلام کرد که این هواپیما 
از نظر تابعیت و رجیستری متعلق به ایرلاین ما نبوده است. محمد 

محمدی بخش در این باره اظهار کرد: هواپیمای توقیف شده از نظر 
تابعیت و رجیستری متعلق به ماهان نبوده است و اگر هواپیمایی در 
تابعیت و مالکیت کشور دربیاید صفر تا صد آن را پاسخگو هستیم. 
وی افزود: ایران طی سال های گذشته تفاهم نامه همکاری مشترکی 
با ونزوئلا امضا کرده که در زمینه آموزش و تربیت خلبان و کروی پرواز 
است و نفراتی هم که در آنجا هستند در راستای اجرای این تفاهم نامه 
هستند. رئیس سازمان هواپیمایی در پاسخ به سوال دیگری درباره 
اینکه اگر مشکلی برای خدمه و نیروهای آموزشی به وجود آمده باشد، 
آیا برای حل آن پیگیری خواهید کرد؟ گفت: مسلما این مساله را 
حسب وظیفه ذاتی خود پیگیری می کنیم و درخواست ما از ونزوئلا 
هم همین است.  مدیر روابط عمومی شرکت هواپیمایی ماهان هم 
گفت: »مالکیت بوئینگ ۷4۷ توقیف شده در آرژانتین هیچ ارتباطی 
با هواپیمایی ماهان ندارد.« امیرحسین ذوالانواری درباره خبر مربوط 
به توقیف هواپیمای بوئینگ ۷4۷ در آرژانتین که ادعا شده در مالکیت 
هواپیمایی ماهان قرار دارد، اظهار کرد: مالکیت این هواپیما یک سال 
است که واگذار شده و به یک شرکت ونزوئلایی فروخته شده است و در 
اجاره شرکت هواپیمایی نیست. به گفته ذوالانواری یک سال از زمان 
فروش این هواپیما به شرکت ونزوئلایی می گذرد و توقیف این هواپیما 
با نام هواپیمایی ماهان اهداف سیاسی دارد. مدیر روابط عمومی شرکت 
هواپیمایی ماهان تاکید کرد: خدمه ی این پرواز نیز در اختیار شرکت 

هواپیمایی ونزوئلایی بوده و هیچ ارتباطی با هواپیمایی ماهان ندارد. 

 حمله هکری به هواپیمایی ماهان
هواپیمایی ماهان پیش از این هم خبرساز شده بود مانند 3۰ آبان 
سال گذشته که شرکت هواپیمایی ماهان مورد یک حمله هکری 
قرار گرفت . روابط عمومی شرکت هواپیمایی ماهان اطلاعیه ای 
صادر کرد که در آن آمده است: در پی انتشار خبر حمله سایبری 
به سیستم های شرکت هواپیمایی ماهان به اطلاع می رساند با نظر 
به جایگاه هواپیمایی ماهان در صنعت حمل و نقل هوایی کشور 
اینگونه حملات به دفعات مختلف و در زمان های گوناگون نسبت به 
این شرکت انجام شده تا شاید بتوانند خدشه ای بر عملکرد آن وارد 
کنند. در ادامه این اطلاعیه ماهان آمده است:  این موضوع یک اتفاق 
عادی تلقی می شود و همواره تیم امنیت سایبری ماهان هوشمندانه 
و به موقع وارد عمل شده و این حملات را خنثی  کرده است. در 
بخش پایانی این اطلاعیه آمده است:  بدین  وسیله اعلام می دارد 
تمامی پروازهای ماهان طبق برنامه در حال انجام و پروازهای 
آتی نیز طبق زمان بندی قبلی انجام خواهد پذیرفت، بدیهی است 
در صورت تغییر در زمان انجام پروازها به تمامی مسافران عزیز 
اطلاع رسانی خواهد شد، پیشاپیش از همراهی همیشگی شما 
عزیزان بی نهایت سپاسگزاریم . یک روز بعد شرکت هواپیمایی 
ماهان در اطلاعیه ای درباره آخرین وضعیت پروازهای این شرکت 
هواپیمایی پس از حمله سایبری، اعلام کرد:  به دنبال حمله سایبری 
روز گذشته و ایجاد اختلال در برخی از سیستم ها به آگاهی 
می رساند با تلاش بی وقفه همکاران عملیاتی و امنیت سایبری, 
همه ۵9 پرواز اعم از داخلی و خارجی  این شرکت هواپیمایی، طبق 
برنامه ریزی قبلی انجام می شود و تلاش شده است  اغلب پروازها با 
کمترین میزان تاخیر صورت پذیرد. در ادامه اطلاعیه ماهان ایر آمده 
است: سامانه فروش اینترنتی بلیت نیز کماکان به آدرس قبل در 

دسترس هموطنان  قرار دارد. 

 وضعیت در بحث مذاکرات قدری پیچیده شده است؛ از 
یک سو شورای حکام قطعنامه ای علیه ایران صادر کرده و از 
سوی دیگر ایران دوربین های آژانس را خاموش کرده است. 
در این وضعیت باید دید که سرنوشت مذاکرات و متعاقب 
آن، برجام چه می شود؟ فعال و تحلیلگر سیاسی درباره این 
موضوع به »فردا« گفت: »من برداشتم این است که برجام هنوز 
منتفی نشده است و با اقداماتی که ایران انجام داد، برخلاف 
پیش بینی ها قطعنامه شورای حکام سنگین نبود و صرفا یک 
قطعنامه انتقادی و تذکری بود و من تصور نمی کنم که غربی ها 
بخواهند مکانیزم ماشه را فعال کنند یا بار دیگر پرونده ایران را 
به شورای امنیت سازمان ملل ببرند.« حسین سبحانی نیا ادامه 
داد: »هدف غربی ها آن است که ایران را تحت فشار قرار دهند 
تا به میز مذاکره بیاید و امتیازات بدهد که ایران هم موضعش 
مشخص است و نشان داده که از اصولش عقب نشینی نمی کند .

  
 برجـام

  هنـوز منتفـی 
نشـده است

 دستگیـری 
 کارکنـان

 شهـرداری؟

  
 مسئـولان

  پـاسخگـو
 بـاشند 

برخی درصدد ناامید کردن مردم هستند و شعار ناامیدی از وضع 
موجود سر می دهند اما نمی دانند دود این اقدامات به چشم همه 
می رود. یک فعال سیاسی گفت: من دقیقا نمی دانم ا اتفاقات پی در 
پی به کجا منتهی می شود اما آنچه به قطعیت می شود گفت این است 
که اتفاقات تلخ پی درپی که در نتیجه ناکارآمدی است، باعث شده 
که اعتماد  کمرنگ شود و این موضوع هم از چندجهت رخ داده است. 
سعید شریعتی افزود: در جزئی ترین مسائل مردم بی اعتماد شده اند و 
نه دیگر اعتماد به قطارهای کشور دارند، نه به صندوق امانات بانک ها 
علاوه بر این برخی مسئولان هیچ قدمی برای اقناع عمومی هم بر 
نمی دارند ؛ برای مثال چرا هیچ کس پاسخ نمی دهد چه طور ممکن 
است سارقان هفت ساعت در بانک ملی که ساختمانش در جایی 
بسیار استراتژیک قرار دارد بتوانند حضور داشته باشند و سرقت 
کنند یا چرا هیچ کس توضیح نمی دهد چه طور ممکن است یک 

بیل مکانیکی بر ریل قطار وجود داشته باشد تا باعث تصادف شود؟

حمله سایبری به سایت شهرداری وسیع بود. رئیس شورای 
شهر تهران، اظهار داشت: حمله و عملیات به سامانه های 
شهرداری بسیار وسیع و بزرگ بود و با هک بنزین و سایر حمله ها 
قابل قیاس نیست. مهدی چمران افزود: سامانه شهرداری با وجود 
بیش از ۵۰ هزار کاربر به بسیاری از وزارتخانه ها وصل است و حمله 
گسترده ای صورت گرفت که دوستان ما موفق به حل این مشکل 
شدند. چمران گفت: دوستان ما راه های نفوذ را پیدا کردند. رئیس 
شورای اسلامی شهر تهران با اشاره به اینکه سازمان فاوا اعلام کرد 
که تا روز شنبه می تواند مشکل را حل کند، اظهار داشت: بسیاری 
از سیستم ها در دسترس است اما هنوز چند سیستم در حال 
بررسی است و هنوز راه اندازی نشده است. وی درباره اخباری 
مبنی بر دستگیری جاسوس در شهرداری تهران هم گفت که 
نمی دانم کسی دستگیر شده است یا خیر، این گونه صحبت ها 

مستند نیستند. 

توقیف این هواپیما با نام هواپیمایی ماهان اهداف سیاسی دارد 

توقیف هـواپیمای ماهـان در آرژانتیـن؟
 مدیر روابط عمومی ماهان : مالکیت هواپیمای توقیفی ربطی به ماهان  ندارد

محمدعلی بصیری در گفت وگو با »آرمان ملی«: 
 تنش هاي طولاني سبب 
تكرار اشتباهات مي شود

   بایدن هیچ جایگزینی برای برجام ندارد
آرمــان ملــی- علیـرضـا 
طولانی  تنش  های  پورحسین: 
مدت بر سر توانایی  های هسته  ای 
ایران ممکن است در این روزها به 
نقطه  ای بی بازگشت رسیده باشد و خاورمیانه را به 
سمت موقعیت ناشناخته ای سوق دهد. غربی ها بر 
این باور هستند که تهران غنی  سازی اورانیوم را با 
سرعتی افزایش داده است که از زمان امضای توافق 
هسته ای در سال ۲۰۱۵ که باعث شد ایران غنی  سازی 
اورانیوم را در ازای لغو تحریم ها محدود کند، مشاهده 
نشده است. توافقی که دونالد ترامپ در سال ۲۰۱۸ 
به صورت یکجانبه از آن خارج شد. درحالی  که تهران 
بارها اعلام کرده است که برنامه هسته ای اش ماهیت 
کاملا صلح آمیز دارد. اقدامات جبرانی تهران در قبال 
فشارهای آمریکا و سه کشور اروپایی عضو برجام 
علیه برنامه هسته ای ایران و در واکنش به سیاسی 
کاری  های آژانس بین المللی انرژی اتمی از جمله 
قطع دسترسی آژانس به دوربین های نظارتی خود در 
ایران و نصب سانتریفیوژهای پیشرفته در تاسیسات 
نطنز  بوده است. این اقدامات در حالی انجام شده 
است که مذاکرات ایران و سایر طرف  های برجام برای 
احیای این توافق و بازگشت واشنگتن با وقفه مواجه 
شده است و مشخصا مذاکرات متوقف شده پیامدهای 
خطرناکی برای منطقه به همراه دارد. مذاکراتی که به 
نظر می رسد در حال حاضر هیچ جایگزینی ندارد. در 
راستای بررسی این مساله »آرمان ملی« گفت وگویی 
با محمدعلی بصیری، تحلیلگر ارشد مسائل بین الملل 

داشته است که در ادامه می خوانید: 
به واقع برجام در عرصه بین المللی هیچ 
جایگزینی ندارد و طرفین مجبور به توافق 

پیرامون آن هستند؟
شرایط امروز به گونه ای  است که عملا برجام هیچ 
جایگزینی ندارد و دولت بایدن باید پیرامون این مساله 
به توافق برسد. بایدن از روز نخست نیز با شعار کاهش 
تنش ها بر سر کار آمد و عنوان کرده بود که از طریق 
دیپلماسی مسائل را با ایران حل و فصل خواهد کرد. 
بایدن نیز با وجود اینکه به ایران امتیازی نمی دهد اما 
همچنان تمایل دارد که از مسیر دیپلماتیک مساله را 
حل کند. اروپا نیز از همان ابتدا عنوان کرده است که 
باید مسائل هسته ای ایران از طریق دیپلماتیک حل 
و فصل شود. در چنین فضایی، روسیه و چین نیز 
به واسطه مسائل خاوردور و اوکراین در مقابل اروپا 
و آمریکا قرار گرفته اند و به همین علت به نفع ایران 
موضع گیری می کنند و تلاش می کنند در این عرصه 
تنش زدایی انجام دهند. به همین علت ارجاع پرونده 
ایران و قرار گرفتن ایران ذیل بند هفت منشور سازمان 
ملل بعید به نظر می رسد. به همین دلیل آمریکا گام 
متقابل بیشتری در این برهه زمانی برنخواهد داشت 
و به همان قطعنامه های سیاسی شورای حکام اکتفا 

خواهد کرد. 
غربی ها در این رویه خود مجبور به تعدیل 

قطعنامه خود علیه ایران شدند؟
در شورای حکام شاهد بودیم قطعنامه ای که علیه 
ایران صادر شد، برای اینکه با واکنش چین و روسیه 
مواجه نشوند، قطعنامه را تعدیل کرده و صرفا به یک 
توصیه سیاسی و فنی اکتفا کنند. مشخصا زمانی که 
غربی ها قطعنامه خود را علیه ایران تعدیل می کنند، 
گام جایگزین متقابلی علیه ایران نخواهند داشت. 
آن ها با این فشارهای سیاسی علیه ایران تلاش 
می کنند تا ایران در خصوص یک یا دو مساله کوتاه 
بیاید و توافق شکل بگیرد. شاید در برخی حوزه های 
سیاسی به نفع ایران شده باشد و ایران ابزارهایی 
برای مقابله در دست داشته باشد اما باید واقع گرایانه 
عمل کرد زیرا گزینه های سخت تر به بن بست رسیده 
و غرب در جبهه اوکراین دچار گرفتاری شدید شده 
و تمام حواس خود را معطوف به شرق اروپا کرده اند. 
تحریم نفت و انرژی در این بحبوحه عملا برای غرب 
بحران اقتصادی ایجاد کرده است. در چنین فضایی 
ایران مشخصا باید چانه زنی های خود را بیشتر کند. 
امروز زمان چانه زنی های نهایی فرا رسیده که یک 
اقدام واقع گرایانه است. ایران  الان باید چانه زنی 
دیپلماتیک را در دستور کار قرار دهد. نباید اشتباهات 
گذشته را تکرار کرد. سال گذشته ایران یک فرصت 
 خوب برای توافق داشت اما آن فرصت خوب

 از دست رفت. 
  از سوی ایران سیاست جایگزینی به جای 
تعامل با غرب وجود دارد و آیا این سیاست ها به 

نتیجه می رسد؟
امروز که ایران سیاست ارتباط گیری با کشورهای 
همسایه را در دستور کار قرار داده است باید توجه 
داشته باشد که مسائل منطقه و جهان به صورت 
شبکه ای به یکدیگر ارتباط دارند. زمانی که ایران 
نیز سیاست تعاملی در دستور کار قرار داده است، در 
منطقه و جهان تعامل بهتری با ایران صورت گرفته 
است. می توان در عرصه سیاست خارجی آن مساله ای 
که فضای تعامل و چانه زنی بیشتری دارد را در دستور 
کار قرار داد و سایر مسائل را در آینده مورد بررسی قرار 
داد. در چنین روشی مشخصا می توان بهتر به نتیجه 
رسید و از شدت تنش ها کاست. در فضای دیپلماسی 
نمی توان با زبان تهدید به نتیجه رسید. دیپلماسی 
یک مسیر یک طرفه نیست و باید طرفین بتوانند در 
آن دستاورد داشته باشند. دیپلماسی فضایی برای داد 
و ستد است و اگر چنین تفکری حاکم باشد می توان 
امتیازات خوبی به دست آورد. در عرصه دیپلماسی 
نمی توان صرفا به دنبال کسب امتیاز بود و هیچ 

امتیازی واگذار نکرد. 

»آرمان ملی«رویکردها به عملکرد دولت را بررسی می کند

چـراغ سبز کــابینه روحانی بـه کــابینه رئیسی
    دولت دوازدهم از سکوت سنگین تا دست یاری به سوی دولت سیزدهم


